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 ،والاتجاهات نحو التطررف  ةعقلانياللافكار إلى معرفة العلاقة بين الأتهدف الدراسة الحالية 

، على عينة عشروايية مرن   لارتباطياوقد استخدم الباحث في هذه الدراسة المنهج الوصفي 

ات الأولية انتطبيق استمارة البي وتم ا،طالبً (605) عددها ويةانطلاب المرحلة الث ،المراهقين

وقد قام الباحث بحساب التكرارات  ،ومقياس الاتجاه نحو التطرف ةعقلانياللاومقياس الأفكار 

للعينات ( ت) ية ومعامل ارتباط بيرسون واختبارالمعيار حرافاتلانواوالمتوسطات الحسابية 

 .الخطي البسيط والتحليل العاملي حدارلاناالمستقلة و

حصايية برين الأفكرار   إتوجد علاقة ذات دلالة : لباحث من دراسته بالنتايج الآتيةاوخرج  

كمرا توصرلت    ،وية نحو التطرفانواتجاهات المراهقين من طلاب المرحلة الث ةعقلانياللا

حصايية في درجات الاتجاه نحرو التطررف برين    إه توجد فروق ذات دلالة نألى إالدراسة 

كما اتضح  ،ويةانمن المراهقين من طلاب المرحلة الث ةعقلانياللامرتفعي ومنخفضي الأفكار 

بصورة دالة في التنبر  بالاتجاهرات نحرو    تسهم  ةعقلانياللاالأفكار   نأمن نتايج الدراسة 

لرى  إتايج التحليل العاملي  نشارت أكما  ،ويةانالتطرف لدى المراهقين من طلاب المرحلة الث

مع بعض محاور الاتجاهرات   ةعقلانياللافكار الأخلاص سبعة عوامل جمعت بين بعض است

 .عدد من التوصيات والمقترحات إلىتهت الدراسة انوقد  ،نحو التطرف في ثلاثة عوامل منها
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Abstract: 

This study aimed at recognizing the relationship between the irrational 

ideas and attitudes towards extremism, the researcher used the descriptive 

liaison method on a random sample of (506) adolescents of Secondary 

School students. The researcher applied the preliminary data form, the 

irrational ideas scale and the scale of the attitude towards extremism. 

Researcher calculated the arithmetical frequencies, averages, standard 

deviations, Pearson correlation coefficient, and T test for independent 

samples, simple linear regression, and global analysis. 

 The researcher concluded the following results: There is a statistically 

significant relation between irrational ideas and the attitudes of Secondary 

School students towards extremism in various forms. The study also found 

that there are statistically significant differences in the degree of extremism 

between those who have high and low irrational ideas among adolescent 

Secondary School students. The study showed that irrational ideas 

contribute to the prediction of attitudes towards extremism among 

Secondary School students, as the results of the global analysis indicated 

seven factors that combined some of the irrational ideas with some axes of 

attitudes towards extremism in three factors thereof. The study has reached 

a number of recommendations and proposals. 

 
 

 


